
 חורבן הבית
 

כל דור ” ובירושלמי  ‘  אמרו בגמ 
שלא נבנה בית המקדש בימיו, 
כאילו נחרב בימיו ]ובירושלמי: 
כאילו החריבו בימיו[. והדברים 

לכאורה כתביעה עצומה עומדים 
ו  נ ח נ א ם  י ב ש ח נ ש ו  נ י ל ע

 ק.“כמחריבי ביהמ
- - - - -  

ואולי היה אפשר להתנחם, 
י  ל גדו של  ת  דורו ו  הי א  והל

מ  ביה נבנה  א  אל של ק “ ישר
אולי לחשוב בימיהם,   וכל  ונ

כ גדולה עלינו “ ז תביעה כ “שאי
  לכאורה ?

- - - - - 
אמרו    אך האמת היא לא כך 

כל אדם שיש בגמרא ברכות לד.  
ק “ בו דעה כאילו נבנה ביהמ 

האדם שיש בו דעה =    -   בימיו. 
חיבור והתבוננות עמוקה לדעת 
להבין את חורבן הבית, ללמוד 
את הסיבות על מה נחרב, הרי 

ק “ שבזכותו כבר היה יכול ביהמ 
 להבנות. 

גדולי ישראל בדורותיהם נחשב 
להם כאילו נבנה בית  המקדש 

 בימיהם.
- - - - -  

על אלה ” ואמרו באיכה רבתי  
השכינה   סילוק על  “  אני בוכיה 

ל   ק וע ו ל ,   סי ו נ י הי ד  . ת ע ד ה
שהפסד הדעת וההבנה מה חסר 
לנו  היום בחורבן הבית, היא 

 סיבה לבכי בפני עצמו. 
- - - - - - 

דברים ארעו ‘  ואמרו בתענית: ה
ט  א ‘  ב הו הם  מ אחד  ו אב.  ב

וצריך להתבונן “.  נחרשה ביתר ” 
שנחרשה העיר מהו הדגש בכך  

יותר מאחרי שכבר נחרבה? 
ומה טעם לאבילות על דבר זה ?  
אלא כל זמן שהעיר בחורבותיה 
ן  ב ר ו ח ה ת  א ם  י ר כ ו ז ן  י י ד ע
להתאבל, אך כשנחרשה העיר 

זהו וכבר לא רואים את החורבן, 
ת  ב י ס ו  ה ז ו ן  ב ר חו ה ת  ח שכ

 אבילות מיוחדת. 
- - - - - - 

נתאמץ כולנו להבין ולחוש את 
חורבן הבית, ולא נהיה ח"ו 
מחריבים את "חורבן הבית". 
ובכך נזכה להיות כאילו נבנה 

 בית המקדש בימינו. אמן.   
 

 הסביבות

 )א׳־טז( ""ואצוה את שופטיכם... והדבר אשר יקשה מכם, תקריבון אלי

 דגל המוסר לרבינו גרשון ליבמן זצ"ל   

 ד“בס

פ“מנחם אב התש    

ואוהו ווווו והו ו ו” נוהורו ו ורוהויווו ו והו ווו ו וו-“  

 עושו ווו ו ו ורונוהווו ו ואו והונו ווו ווווו ורו ונוהווויו ו והובווווו ורו ובווו ו ושווווונוהו ורו ווויו והוווהו ווונואווונו ושורו

עוווהובווווו ו ו ונווו
  ו והו ו ו

 פרשת דברים (339) 922גליון מספר 

 הפחד מהתוכחה 

לפי שהן דברי תוכחות ומנה כאן כל  אומר רש״י ז״ל:  

את   סתם  לפיכך  בהן,  המקום  לפני  שהכעיסו  המקומות 

ועל פסוק    ברמז מפני כבודם של ישראל. הדברים והזכירם  

ג' הוא אומר: מלמד שלא הוכיחם אלא סמוך  

מיעקב שלא הוכיח את בניו  ממי למד?  למותו.  

אלא סמוך למותו. אמר: ראובן בני, אני אומר לך  

מפני מה לא הוכחתיך כל השנים הללו כדי שלא  

 תניחני ותלך ותדבק בעשו אחי וכו'. 

בחשד הנורא של יעקב אבינו כלפי  יש להתבונן  

כוחי וראשית אוני,   ראובן, בנו בכורו, ראובן בכורי אתה 

שאם היה מוכיח אותו, היה עוזב אותו והולך לידבק בעשיו  

מן הראוי היה להוכיחו מהר כדי שלא  אדרבא,  גוזמא כזו!  

ימשיך כל חייו לחיות בטעות. יש מצוות תוכחה! כל שכן  

וכל   תשובה,  דרך  שהראה  בראובן  שמדובר 

הזמן היה טרוד בשקו ותעניתו. גם יעקב אבינו  

ידע שהוא נזהר מלהיכשל, וכך ראובן בעצמו  

אומר: ואני אנה אני בא, היכן אלך מצערו של  

 אבא ואיך לחשוד אותו חשד כזה? 

כאן,   שקיימת  רואים 

‘המשך בעמוד ב  

 ‘עמוד בעל פרשת השבוע...............  

 ‘עמוד גפתגמים ואמרות...................

 ‘ד‘ עמוד גדברי נחמה......................

 ‘עמוד גדגל המוסר בין המצרים.........

 ‘עמוד דדמויות הוד.........................

 מעשה רב   

 אמת לאמיתה
 סיפר רבי שלום שבדרון זצ"ל:

אירע פעם שפרץ סכסוך בדיני ממונות 
בין ראש הקהל של סטאוויסק לבין 
הרוקח של העיר, שהיה מחלל שבת 
היחיד בכל העיר. הוא היה משכיל 
ו עול תורה  ן ולא עלה עלי מברלי
ומצוות. עקב הסכסוך באו שניהם לדין 

י   בפנ רה  , הרב תו ב י י ל ם  י חי י  רב
שהיה גדול ונערץ אצל כל מסטאוויסק, 

 היהודים, וגם להבדיל אצל הגויים.
זיכה רבי חיים והנה למרבה ההפתעה  

לייב את הרוקח וחייב את ראש הקהל. 
נתמלא ראש הקהל זעם וחמה: "איך 
יעלה על הדעת שהרב יקום ויזכה את 
הרוקח הפושע השקרן הזה, ואותי הוא 

והוא   –מחייב?! לא יקום ולא יהיה!"  
אמנם סירב לציית לדין תורה ולמלא 

 אחר פסקו של הרב.
לפני הרב וסיפר לו שראש בא הרוקח  

הקהל מסרב לקיים את הפסק, ואז 
התיר לו הרב ללכת לערכאות ולהגיש 

 משפט לפני ראש הקהל.
יש   שהג ת לאחר  לבי את תביעתו 

 –המשפט נערך דיון והשופט העכו"ם  
זיכה את ראש   –הרי ראש עקום לו  

הקהל וחייב את הרוקח, ולכן שוב בא 
זה לפני הרב ושאל אותו מה עוד יוכל 
לעשות בעניין. יעץ לו הרב כי יגיש 
ערעור לערכאה משפטית הגבוהה יותר 
אשר התקיימה בפטרבורג עיר הבירה 
של מדינת רוסיה, בהבטיחו לו כי יעזור 

 לו וכי יבוא להעיד לטובתו.
קיבל רבי חיים ואכן כעבור זמן מסוים 

לייב הודעה מביהמ"ש בפטרבורג כי 
עליו להתייצב לעדות במשפט שהגיש 

והנה, זמן העדות נקבע בדיוק  –הרוקח 

 …לחג השבועות!
רבי מובן שהדבר לא היה פשוט כלל.  

חיים לייב בחג השבועות, בחג מתן 
אש, עד  ולו כלהבת  כ היה  תורה, 
שסיפרו עליו כי מי שלא ראה אותו 

 –עולה שלישי לתורה בחג השבועות  
לא ראה קבלת תורה מימיו! והנה 
דווקא ביום זה יהיה עליו להעדר הפעם 
מהעיר, להיות בפטרבורג, וללכת בשעה 

 עשר בבוקר להעיד בבית המשפט?
הוא אבל רבי חיים לייב לא היסס.  

השאיר את העיירה בחג השבועות, נסע 
בערב החג לפטרבורג ובדיוק בשעה 
עשר בבוקר עמד בבית המשפט והעיד 

 לטובת הרוקח!
: לאחר שחזר באו אנשים ושאלו אותו 

כבוד הרב, האם עד כדי כך? אמנם 
הרוקח צודק וצריכים לעזור לו, אבל 
כלום עד מצב כזה? להשאיר את 
העיירה, להשאיר את המשפחה בחג 
השבועות, ובעיצומו של חג לעמוד 
בשעה עשר בבוקר, בזמן התפילה, 

 ולהעיד בבית המשפט? מה קרה כאן?
התבונן רבי חיים לייב כאילו בקפידה 
בפניהם של השואלים והשיב להם על 
אתר: "הלא זו מכילתא מפורשת! וכך 

לא תטה משפט  נאמר שם על הפסוק 
שלכאורה הרי כבר   – אביונך בריבו 

לא תטה  כתוב קודם פסוק מפורש 
לא  , ולמה חזר הכתוב ואמר עודמשפט

ה  ט ת   –?  ת ש ר פ מ  , א ל א
ן במצוות הכתוב  המכילתא:  באביו

מדבר. שלא תאמר הואיל ורשע הוא 
אטה את דינו, ת"ל לא תטה משפט 

 אביונך בריבו.
, שלא להטות "נמצא שזהו לאו מפורש

משפט אביון במצוות בריבו, ואם כן 
הרי זה פשוט שאילו לא עשיתי כמו 
שעשיתי הייתי עלול ח"ו להיכשל בלאו 

 …זה"
 וסיפר:הוסיף רבי שלום שבדרון זצ"ל 

"ופעם אחת, כאשר אמרתי דרשה בבית 
סיפרתי את הסיפור הזה  הכנסת, 
והבאתי את דברי המכילתא, והקשיתי 

ך   כ ש   –על  ק ההי בעצם  א  הו מה 
שעושים חז"ל? וכי מה היא ההוה 
אמינא פה, שבגלל שמדובר ברשע יבוא 
הדיין ויטה את דינו? וכי איזה דיין 
יעלה בדעתו שבגלל שמדובר ברשע 

 מותר להטות את הדין שלו?
: נתאר ואמרתי על זה תירוץ פשוט " 

לעצמנו שלאיש חילוני מובהק יש דין 
תורה עם צדיק גדול ומפורסם, על 
הצדיק יש תלי תלים של סיפורים על 
צדקותו וחסידותו, שהוא נזהר לא רק 
בפרוטה אלא אפילו בספק ספיקא של 
פרוטה של גזל. ומי שעומד מולו הוא 
רשע ידוע, לא נזהר בשום דבר. והלא 

'ברור מאליו, אין   –כל אחד יגיד מיד  
שום ספק מי כאן צודק בדין תורה! 

 ודאי הוא שהצדיק הוא הצודק בדין!
"זהו כאן הפשט במכילתא. התורה באה 
לומר לנו: לא כך מתנהל הדין, שמפני 
שהצדיק הוא ידוע בצדקותו לכן הוא 

לכן   –צודק, והרשע הידוע ברשעותו  
איננו צודק. לא כך דנים. אלא שבשעה 
שבעלי הדין עומדים לפניך יהיו שניהם 
כרשעים. זהו החידוש. והוא העניין של 

 לא תטה משפט אביונך בריבו".
 )ע"פ שאל אביך ויגדך(

)חזון(   



 מחשבת מוסר 

 אמרות ופתגמים

, יש  אך כשמדובר בתוכחה סכנה גדולה אצל האדם בר מעלה וגבוה ברוחניות,  

צורך בזהירות כפולה ומכופלת. כל אדם הולך כשבמחשבתו הוא צדיק ומושלם.  

אף כי לפעמים אנו רואים מישהו שמודה בפנינו על אי חשיבותו, אבל ידוע הפתגם  

, אבל אם מי  ״לעניות דעתי״ שתמיד אומרים בישיבות, שכל אחד מסוגל לומר  

שהוא בעל    הוא כבר לא יסבול את זה, וכמה ״לעניות דעתך״,  שהוא יעיז לומר לו  

 מדרגה, הסכנה יותר גדולה. 

, והוא רגיל שמוכיחים אותו כל הזמן, אז הוא כבר לא  מי שאיננו בעל מדרגה 

מתפעל מהתוכחות, ואיננו כל כך מקפיד או כועס מתוכחה נוספת. לא כן מי שהוא  

הוא רואה כל הזמן רק את    ואינו חושד את עצמו שעשה דבר לא טוב, בעל מדרגה,  

מעלותיו, והשגותיו ורצונותיו להשיג כבוד, יותר גדולות. אם הוא מרגיש שאחרים  

אז הוא נעשה מאד מוטרד מזה,  וכל שכן אם מוכיחים אותו,  חושבים עליו אחרת,  

וקשה לו לשכוח או לעבור על זה לפעמים הוא "אוכל את עצמו״ זמן רב, והדברים  

מלווים אותו בכל מהלך היום, מפריעים לו ללמוד או להתמסר לשום ענין, ומזה  

 הוא עלול להגיע ״עד ועד בכלל״. 

לא לטפח בנו בהגזמה את  אנו צריכים לחנך את עצמנו לדרך של ביטול הכבוד,  

הרגישות לכבוד. כמה שנרצה יותר כבוד, אז הבזיון יותר כואב. מבזיון אחד, נופלים  

חלילה   יכול  וזה  דבר,  לשום  ולא  ללמוד  חשק  שום  שאין  ומרגישים  ״מהרוח״, 

להתפתח עד הרצון לוותר על כל ההשקפה של יעקב אבינו ולדבוק בהשקפתו של  

עשו הרשע. עובדה היא שאהבת הכבוד אצלנו היא שמולידה את השנאת חינם  

 לזולת, ומשם ועד לחורבן, הדרך ידועה. 

ומוותרים, אז איזו מנוחת הנפש מרגישים!  לא כן כשאנחנו מתקנים איזו נטיה לכבוד,  

איזה סיפוק נפשי וגופני! לא עינויים, לא דיכאון, אלא הרגשת שחרור שאחר כך  

,  בזו הדרך אנו צריכים לדבוק מגדילה בנו את החשק להמשיך ולעבוד עוד ועוד.  

המדומה  הכבוד  את  לבטל  הבזיון,  על  להתגבר  תוכחה,  הערובה    לקבל  וזוהי 

 שנישאר דבקים בדרכו של יעקב אבינו אנחנו וזרענו.  

דגל המוסר דברים / המשך   
 דברים -הסביבות  (339) 922גליון מספר  ‘עמוד ב

 דברי רבותינו בעלי המוסר על פרשת השבוע

על כל המסחרים התשובה יתרון ”

“לרווחיםשגם ההפסד עצמו מתהפך   
 ל(“)הסבא מנובהרדוק זצ

, כן יש בשכלם והשגתםכמו שיש הבדל בין שני בני אדם ”

 )רבי ישראל סלנטר(“  בין שכלו והבנתו, להנהגתובאדם אחד הבדל 

האדם חורש בשעת  ”

תורה מה תהא חרישה, 

, והאדם טוען אם עליה

מה חרישה ילמוד תורה, 

 “תהא עליה
 א(“)ח

הלל מחייב עניים, יוסף מחייב הרשעים, והאדם  

, מדוע אינו בהרגע הטובה שלועצמו מחייב עצמו 

ל(“)רבי דוד בליכער זצכן כל ימי חייו.    

הרבה טעמים יש  ”

, שלא לשתות יין

ומפני מה שותים?  

מפני טעם היין  

על כל  שמכריע

 א(“)ח“ .הטעמים

"הבו לכם אנשים חכמים ונבנים וידעים לשבטיכם 
 י"ג(  -)א' ואשימם בראשיכם" 

  , ן רבי יחזקאל אברמסקי ו ז ח " על  ב  , צק ו סל ד  " ב א
יחזקאל" זצ"ל, ממחיש את תכונתם של גדולי ישראל הצופים 
למרחק ומטיבים לראות הרבה יותר משאר העם, בדרך זו: 
נתאר לעצמינו אדם העומד במרחק של מאה מטר מנקודה 
מסויימת, ושואלים אותו האם אתה רואה את הנקודה? הלה 
משיב שהוא קצר ראיה ואינו רואה למרחק גדול יותר 
משלושים מטר. אחר כך מביאים אדם שראייתו טובה יותר, 
אך גם ראייתו מוגבלת לטווח של ארבעים מטר בלבד. כך 
מביאים עוד המוני בני אדם, ואף אחד אינו מצליח לראות 
יותר משמונים או תשעים מטר. לבסוף מגיע אדם אחד ויחיד, 
שבכוחו להבחין בנקודה המרוחקת ממנו מאה מטרים. כל 
אותם המונים שניסו את כוחם לפני כן לא יצליחו לעולם 
לראות את הנקודה ההיא אפילו אם יתאגדו יחד, שכן סוף סוף 
כח ראייתם אינו מגיע למרחק שלמאה מטר. כך הם פני 
הדברים באשר לכח ראייתם של גדולי הדור. המוני בני אדם 
לא יוכלו לסתור את דברי גדול הדור, העומד כנגדם, ומביע 
דעה השונה מדעתם. אם הוא יצביע על דבר מסויים שלדעתו 
מהווה סכנה רוחנית, לא יהיה כל משקל לדעה מנוגדת שהם 
יביעו, באמרם: "איננו רואים כל סכנה", כי הוא צופה ומביט 

  למרחוק, ואילו ראייתם של פשוטי העם קצרה

ללמדנו שהמסרב לשאת באחריות    ,הסבא מנובהרדוק י"ב( נוהגים לקרוא הפסוק הזה בניגון של מגילת איכה, אומר   -)א' איכה אשא לבדי" "

 ."איכה ישבה בדד" - של עבודת הרבים והוא סבור שהוא מקל על עצמו, הרי לבסוף יווכח שצפוי לו מצב יותר חמור, תלישות ובדידות

כ"ב(   -)א'  ותקרבון אלי כולכם"  "

בערבוביא ילדים דוחפין את הזקנים 

  .וזקנים דוחפין את הראשים ]רש"י[

אל   , רבי איצלה מוואלוז'ין שו

לכאורה היחס בין חטא המרגלים 

לבין הערבוביה הוא מזערי, ומדוע 

משה רבנו הזכיר את הערבוביה? 

מסביר ר' איצלה, משה רבנו ביקש 

ת  א ם  ה מ ע  ו נ מ ל ו  ת ח כ ו ת ב

ההתנצלות שכשהם שלחו את 

המרגלים לא היה שום דבר רע, ורק 

אח"כ התקלקלו המרגלים, על זה 

אמר להם משה רבנו, אם באמת 

בקשתכם היתה כשרה ותמימה, אז 

כל הגישה שלכם היה מתנהלת על 

פי תורה ודרך ארץ, אבל כשראיתם 

מראש שזה לא מתנהל בדרך הטוב 

והישר, וילדים דוחפים את הזקנים 

וזקנים את הראשים, היה לכם 

ן שסופו להחמיץ ולקהות  להבי

 .שיניים

ולא שמע ה' בקלכם ולא האזין "

אליכם ותשבו בקדש ימים רבים 

 מה, מו( ‘ )אכימים אשר ישבתם" 

תשעה עשרה שנה שנאמר "כימים 

אשר ישבתם" בשאר המסעות, והם 

ו שלושים ושמונה שנה, תשע  הי

עשרה מהם עשו בקדש ובשאר היו 

אומר  .הולכים ומטורפים. ]רש"י[ 

אמרו רבותינו, הנצי"ב מוואלוז'ין, 

תפילה עושה מחצה. כלל ישראל 

שהתפללו לקב"ה ובכו לפני ה', על 

אף שלא הועילה תפילתם להסיר 

מהם גזירת הנדודים במדבר, בכל 

זאת הועילה למחצה, שמחצית 

מהזמן שנגזר עליהם לנדוד ישבו 

בקדש, שתפילתם הועילה למחצה 

ל  כ ל סר  ו מ ד  ו מ י ל אן  כ מ ש.  ממ

הדורות, שלא להתייאש מהתפילה, 

וגם אם לא תועיל לגמרי, בכל זאת 

ויש בה  תפילה לא חוזרת ריקם 

 הרבה הרבה תועלת.

אם אי אפשר, אז ”

 )נובהרדוק(“ מוכרחים



 (339) 922גליון מספר  דברים -הסביבות  ‘עמוד ג

 לשמה, בחינה עד תיקון המידות 

ויכן את זאת ואשר דיבר פי ה׳ אליו ויגידה, על מה אבדה הארץ  "מי האיש החכם  

ניצתה כמדבר מבלי עובר. ויאמר ה׳ על עזבם את תורתי אשר נתתי לפניהם ולא  

וילכו אחרי שרירות לב ואחרי הבעלים אשר לימדום  שמעו בקולי ולא הלכו בה,  

דבר זה נשאל  )ירמיה ט׳ יא, יג(. בילקוט הביא דברי הגמרא בנדרים )פא(:    אבותם" 

פירשוהו.   ולא  השרת  ולמלאכי  ולנביאים  עד שפירשו הקב״ה בעצמו:  לחכמים 

שנאמר ויאמר ה׳ על עזבם את תורתי. היינו לא שמעו בקולי. היינו שלא הלכו בה?  

שלא  א״ר יהודא אמר רב שלא בירכו בתורה תחילה. והר״ן מביא בשם רבנו יונה:  

שלא היו עוסקים בה  היתה התורה חשובה בעיניהם כל כך שיהא ראוי לברך עליה,  

 לשמה ומתוך כך היו מזלזלים בברכתה. ע״ש. 

 יש להתבונן במאמר הזה. בני ישראל היו עוסקין בתורה, אך שלא לשמה. 

מדוע החומרא  מי אומר שבהכרח היו מזלזלים בברכתה? ובגלל זה אבדה הארץ?  

אם יבואו ויגידו לנו היום כאן בישיבה שאנו לומדים שלא לשמה ועל כן אנו  הזו?  

האם זה נקרא שאין אנו  צריכים לסגור את הישיבה, וכי אנו נקבל את הדבר הזה?  

נכון לומדים כל היום אבל לא כל כך לשמה, אז זה חמור  דבוקים וקשורים בתורה?  

עד כדי כך? וכל שכן בדורו של ירמיה, אז, הענין הזה היה כל כך דק מן  

כלל.   מורגש  היה  לא  לחכמים  הדק.  כששאלו  שאפילו  כך  כדי  עד 

הם לא פירשו, כי זה לא היה מורגש כלל. רק  ולנביאים ולמלאכי השרת,  

השי״ת בכבודו ובעצמו גילה את הסוד, שזה מפני שלא בירכו בתורה  

 תחילה וכפירוש הר״ן. 

על דברים כאלו שבזמן הראשונים היו  אנו בדורנו בכלל לא מקפידים  

נחשבים כפסול גדול, העם הארצות כל כך נתרבתה עד כי היום, אפילו  

זקנים, לא יודעים בכלל לברך על התורה, ולא מרגישים מזה שום חסרון. האנשים  

אף  רואים בתורה חכמה כמו כל החכמות ולא רואים בזה את תכלית הבריאה.  

לומדים תורה בהתמדה ובהתלהבות אבל עד כדי להרגיש ״כי לכך  אצלנו בישיבה,  

נוצרת״! עד כדי להרגיש שרפיון קצת בלשמה יכול להביא לאבדן הארץ! אנחנו  

 רחוקים מלהרגיש את זה. 

אנו דומים  אנחנו רחוקים מדעת התורה האמתית.  אלא   מכאן  אנו רואים   כמה  

שהיה תמיד נתון בדמיונו, שאם פעם הוא יהיה מלך, אז הוא  לאותו מלמד תינוקות  

הוא גם יודע את מקצוע מלמד תינוקות.  כי בנוסף למלך  יהיה יותר מאושר ממלך,  

אינו יודע כי מלך בכלל אינו זקוק לתוספת זו של  מאחר ואיננו יודע מה זה מלכות,  

שפלות בלימוד התורה, ואנו נתונים  כך אנו מרגישים  מלמד תינוקות, כי יש לו הכל.  

לעוד מחשבות וחלומות זרים, ואין אנו יודעים כמה מצבנו בלימוד התורה הוא כולל  

 הכל, הפוך בה והפוך בה דכולא בה. 

מדעת העולם ואין אנו מעריכים נכונה את גדלותו וחשיבותו של בן  אנו מושפעים  

תורה, של מי שיושב ועוסק בתורה. וכל שכן לשם שמים, תורה לשמה, שדרכה  

אפשר להגיע לתכלית השלימות, ולפתור אתבתורתו כל הבעיות. דוגמה להרגשה זו  

מעשה  ברבי  יהושע  בן   אנו רואים אצל ר׳ יהושע בר חנניה )גיטין כ״ח(: ת״ר  

שהלך לכרך גדול שברומי. אמרו לו: תינוק אחד יש בבית האסורים, יפה  חנניה  

עיניים וטוב רואי, וקווצותיו סדורות לו תלתלים. הלך ועמד על פתח בית האסורים,  

"הלא   ה׳    ענה אותו תינוק ואמר:  : "מי נתן למשיסה יעקב וישראל לבוזזים".  אמר 

אמר מובטחני בו שמורה  זו   חטאנו   לו   ולא  אבו בדרכיו הלוך ולא שמעו ".  

הוראה בישראל. העבודה שאיני זז מכאן עד שאפדנו בכל ממון שפוסקין עליו.  

זז משם עד שפדאו בממון הרבה ולא היו ימים מועטים עד שהורה   אמרו לא 

אם  הוראה בישראל. ומנו ר׳ ישמעאל בן אלישע. כך הרגיש ר׳ יהושע בן חנניה:  

, למרות כל התנאים הקשים וכל הצער בבית האסורים אצל הגויים,  התינוק הזה 

סימן הוא שהרגשתו בתורה היא כל כך    עונה בכזה בטחון ובכזה רגש, והוא עוד  

הוא יודע שהתורה היא כל החיים  עמוקה שאינה נותנת לו ליפול בזרועות הייאוש,  

יגיע להיות מורה הוראה  שלו,   זו הוא  ודאי שמכוח הרגשה  זהו דבר  וממילא 

 בישראל, וכן היה. 

אשר חינכה אותם חינוך ברור ובלי שום  כן הוא הדבר אצל חנה ושבעה בניה  

פקפוקים וסטיות עד כדי מסירת נפש ממש, ובלבד שלא יעברו על דבר שבתורה.  

אפילו הילד הקטן, השביעי, ענה את המלך בנחישות ובבירור שאין שום מקום  

את החינוך הזה אנו צריכים להשריש בנו.    ובזה קידשו שם שמים לנצח. להסתפק.  

רק התורה היא החיים, וממילא להתמסר ללימוד התורה לשמה ולא להתחשב  

 ובזה משיגים את הדרך לברך בתורה תחילה. בדעת העולם,  

ההרגשה הזו עוזרת לנו להבין מאמר נוסף של חז״ל בנושא החורבן, המאמרים  

מקדש ראשון, מפני מה חרב?  משלימים זה את זה. במסכת יומא )ט(:  

אבל מקדש  מפני ג׳ דברים שהיו בו: ע״ז, וגלוי עריות ושפיכות דמים...  

מפני  מפני מה חרב?  שהיו עוסקים בתורה ובמצוות וגמילות חסדים,  שני,  

ששקולה שנאת חינם כנגד שלש עבירות    שהיתה בו שנאת חינם, ללמדך 

ע״ז, גילוי עריות ושפיכות דמים. אנו רואים כאן אותו ענין. איך ייתכן  

יותר שהיא   ועוד  בית המקדש,  לחורבן  להביא  בכוחה  חינם,  ששנאת 

שקולה כנגד שלש עבירות חמורות כאלו! אף אם ייתכן ששנאת חינם זו  

בבית שני נבעה מקנאה של לימוד התורה, שהרי בבית שני היו עוסקים  

ואף ייתכן כי יש מקום לשבח כזו קנאה המובילה  בתורה ובמצוות ובגמילות הסדים,  

, אבל, חז״ל רואים כאן את השלא לשמה בלימוד התורה שזה  ללימוד תורה מוגבר 

 מגלה שחסר בכל הלימוד ובכל ההרגשה מהי תורה. 

, אבל אם חסר לו ב״לשמה״ זה  אפילו יהיה אדם מושלם וחכם בכל החכמות 

מוכיח שחסר לו בתיקון המידות, ובלי תיקון המדות לא שייך לימוד התורה. ה׳  

מבקש מהאדם פנימיות, ״תנה בני לבך לי״, להסיר הטמטום הנובע ממידות רעות  

 והמביא עד לחורבן בית המקדש. 

לכאורה  הסתירה  מוסברת  חז״ל:  ובזה  שאומרים  ענין,  באותו  אחר  ממאמר   ,

ראשונים שנתגלה עוונם נתגלה קיצם, אחרונים שלא נתגלה עוונם לא נתגלה קיצם.  

והלא נאמר שהחורבן היה בגין שנאת חינם ואיך אומרים כאן שלא נתגלה עוונם?  

שבגלל שלמדו הרבה תורה והשיגו הרבה מעלות, המעלות האלו  אך האמת,  

הסתירו את החסרונות ולא יכלו להרגיש שהם לוקים בשנאת חינם, כי לימוד התורה  

שלא לשמה סינוור את עיניהם מלגלות את מידותיהם הרעות, ולא גילו את עוונם.  

והרי אמרנו שחסרון הזה הוא כל כך דק עד שאפילו חכמים ונביאים ומלאכי השרת  

 לא פירשו אותו, רק יודע תעלומות פירש אותו. 

ואז  הלימוד  שלו  הוא לשמה,  לתקן  את חסרונותיו     התורה  דורשת  מן  האדם  

לבנין בית המקדש    יותר זך יותר מעולה, וזוהי הדרך לתיקון החסרון שתוביל אותנו 

 מחדש. 

 בין המצרים -דגל המוסר לרבינו גרשון ליבמן זצ"ל  

 בקשת רחמים על בית תפארתנו החרב

אולם בנוגע לשימוש בהתזת חול חם, לחדש את פני אבני  ...)מתוך תשובה( 
הכותל, להסיר את הלכלוך שהצטבר מיום חורבן בית אלקינו. גם אם נימא 
שאין השימוש הזה גורם לקלקול אבני הכותל, מכל מקום לדעתי יותר 
רצוי להשאיר את הכותל המערבי כמות שהוא ובאותה מתכונת כפי שעמד 
כל הזמן מאות שנים מיום חורבנו, כי האבנים הללו שהושחרו מזוקן עם 

מוסיף נופך של עגמת נפש לרואיהן, ועל ידי זה יזכירו  ,העשבים שעלו עליו 
את ימי בנינו, אף שעצם עמידתו על יד הכותל מבחוץ, ואין אנו יכולים 

ורואים בעליל כי בית מקדשנו ותפארתנו היה לשריפת אש  ,לעלות וליראות
וכל מחמדיה טבועות וגנוזות, ועי"ז יבקשו רחמים שיחזרו לקדמותן, עד 

יהי רצון שנזכה לראות הבית הגדול והקדוש בב"א.  .וישמע  'שיקשיב ה 
 אלישיב‘ יוסף שלו

 חטאו בכפליים ומתנחמים בכפליים 
ר “ אזהרה למוחק את השם ולנותץ אבן מן המזבח א  לא תעשון כן לה' אלקיכם

ישמעאל וכי תעלה על דעתך שישראל נותצין את המזבחות, אלא שלא תעשה 
כמעשיהם ויגרמו עוונותיכם למקדש אבותיכם שתחרב. ובכן, אדם עובר 
עבירה, מלבד שתובעים ממנו על עבירה שעבר, נוסף על זה הוא עובר גם על לאו 
דלא תעשון כן. וזהו כוונת חז"ל חטאו בכפליים, החטא היה כפול, תובעין גם 

ומתנחמים  .את הלאו של לא תעשון כן, שהרי עוונות גרמו שייחרב הבית 
בכפליים, כמבואר בב"ק )ס.( כי תצא אש מעצמה שלם ישלם המבעיר את 

אמר הקב"ה עלי לשלם את הבערה שהבערתי אני והצתי אש בציון,  ,הבערה 
שנאמר ויצת אש בציון. ואני עתיד לבנותה באש, ואני אהיה לה חומת אש סביב 
ולכבוד אהיה בתוכה. ופירש"י כי תצא אש מעצמה, אנחנו גרמנו לו שקלקלנו 
והבטיח הקב"ה לשלם כאילו הוא הבעירה, ואני עתיד לבנותה באש, מתנחמים 

 )קובץ תשובות ח"ג סי' פח(  .בכפליים, גדול יהיה הבית האחרון מן הראשון

 ל“דברי נחמה / רבי יוסף שלום אלישיב זצ



 

סיפר הגאון רבי חיים חייקל גרינברג 
רב בק"ק קענא הסמוכה   –זצ"ל  

לווילנא, שקודם שנתמנה לרבנות 
הלך להגאון רבי חיים עוזר זצ"ל 
ושאל מהו תפקידו וחובתו של רב עיר בישראל. 
השיב לו הגרח"ע: קודם תאמר אתה מה דעתך, 
והשיב לו רבי חיים חייקל, שלדעתו חובת הרב 
היא לדאוג לחינוך הבנים והבנות, להקים מוסדות 
תורה וחינוך על טהרת הקודש, להקים מקווה 
בעיר, לייסד שיעורי תורה, לדאוג לעירוב 

 ולכשרות המאכלים ולהזהיר על חילול שבת.
השיב לו הגרח"ע: יש עוד דבר חשוב שאסור 

לדאוג לעניים וליתומים ולאלמנות של   –לשכחו  
עירו שיהא להם כל צרכם. כי תפקיד הרב אינו 
לדאוג רק לעניינים רוחניים, אלא גם לדאוג 

 לצרכים הגשמיים של בני עירו.
והוסיף עוד, שעל הכל אסור לרב לשכוח, שחלק 
מחובת הרבנות הוא גם לשבת ללמוד בהתמדה. 
כי אם רב העיר לומד בהתמדה, הדבר פועל 
ו  נ מ מ ם  י ד מ ל ש  , ר י ע ה י  נ ב ל  ע ב  ר ם  ש ו ר

 ומשתוקקים להיות כמותו.

נוהג היה רבי חיים עוזר להשתעשע בדברי תורה עם תלמידיו. 
פעם אחת כשקבוצה איכותית ומיוחדת מתלמידיו היו אצלו 
ושקלו וטרו בדברי תורה, אמר לתלמידים שתוס' במסכת 

 יבמות דף נ' עוסק בסוגיא בה הם מתפלפלים כעת.
כששמע זאת אחד מגאוני התלמידים, העיר: "סליחה כבוד 
הרב, אבל התוס' נמצא בדף נ"א". לא", ענה הרב בפסקנות, 

 "הוא נמצא בדף נ'!" והמשיך בלימודו עם התלמידים. 
לא נחה דעתו של הבחור והמשיך לעמוד על שלו. שוב ושוב 
טען בנחרצות יתר: "התוס' נמצא בדף נ"א", וכדי להוכיח את 
צדקתו קם לעבר ארון הספרים כדי להביא גמרא ולהראות 

 לכל כי הצדק עמו.
רבי חיים עוזר קם ממקומו ועצר את הבחור, תוך כדי שהוא 
אומר לו בלהט: "וכי קל בעיניך לבייש יהודי?" הבחורים 
הסתכלו זה על זה בארשת של בושה, ואילו הבחור המתווכח 
חייך חיוך קל של ניצחון, ובלבו אמר: 'כנראה נזכר הרב 
שהתוס' נמצא בדף נ"א, כדבריי'. כאשר שבו אל הישיבה, פתח 
הבחור המתווכח את הגמרא לעיני חבריו כדי להוכיח את 
נצחונו, אך לתדהמתו הרבה גילה שאכן צדק הרב, והתוס' הינו 
בדף נ' ולא בדף נ"א. או אז הבין התלמיד שבדברי הרב 'וכי קל 
בעיניך לבייש יהודי' התכוון הרב למנוע את הבושה ממנו עצמו, 

 כי לנגד הרב כלל לא עמד כבודו האישי, אלא כבוד תלמידו.

זקאל שח מרן המשגיח הגה"צ   רבי יח
ל: זכורני שבימי החפץ חיים “ זצלוינשטיין 

זצ"ל בא לפניו אחד שהוצרך לנסוע לארצות 
הברית, ושאל האם יסע לבדו או יקח עמו 
את בני משפחתו. שאלו החפץ חיים: לכמה זמן בדעתך 

לתקופה של   –כך נדמה לי   –להיות בארצות הברית? ענהו 
שנתיים בערך. אמר החפץ חיים: במשך שנתיים, ודאי 
יגיע המלך המשיח. שאל השואל: רבי, האם הכוונה מצד 

כך נקרא אז הגאון המלבי"ם   –החשבון של 'הקעמפנער'?  
זצ"ל שכיהן כרב בעיר קעמפנא ובחיבורו לדניאל )ח, יד( 
שיער שהגאולה תבוא באותה תקופה ]בשנת תרפ"ח[, 
האם על כך מסתמך החפץ חיים. וענהו: מצד חשבונו של 
'הקעמפנער', הרי כבר נאמר: "סתומים הדברים וחתומים 
עד עת קץ" )דניאל יב, ט(. אבל המשיח הלא מוכרח להגיע, 

לאור ירידת הדורות,   –כי אם לא יגיע עתה, למי יגיע?!  
למי יגיע המלך המשיח. סיים מרן המשגיח: ואם כך אמר 
בדורו, כשהיו ארזי הלבנון אדירי התורה, מה נאמר 
בזמננו, כשהגדולים הולכים ומתמעטים. אם לא יבוא 

 עתה, למי יבוא?! )אור יחזקאל, דרכי העבודה צז(. 

ם “ הקריא מרן המשגיח את דברי הרמב בהזדמנות אחרת 
)הלכות מלכים פי"א, הי"א(: שכל מי שאינו מאמין 
בביאת המשיח או מי שאינו מחכה לביאתו, לא בשאר 
הנביאים הוא כופר אלא בתורה ובמשה רבינו. שהרי 
התורה העידה עליו שנאמר )דברים ל, ג( "ושב ה' אלקיך 
את שבותך וריחמך", הדברים מפורשים בתורה הם 
כוללים כל הדברים שנאמרו על ידי כל הנביאים. ותמה: 
היכן רמוז כאן בתורה שיש לחכות לבואו?! אלא, אמר, 
שמעתי מפי החפץ חיים זצ"ל משל למה הדבר דומה, 
לחולה מסוכן שהתייסר במכאוביו שהלכו גברו והיו לבלי 
נשוא. הרופאים נלאו מלמצוא מזור. שיערו שהמחלה תלך 
ותחמיר והייסורים יתעצמו ויחריפו. חשכו עיניו. הן טוב 
מותו מחייו. באו ובישרוהו: רופא בכיר הגיע לעיר לעסוק 
ברפואתו של עשיר פלוני. נוטל הוא הון תועפות בשכרו. 
פנו אליו וסיפרו על החולה ומחלתו, והפטיר: יש בידי 
תרופה שתרפאהו מיד, ברפואה שלימה, אך לא אטול 
עבורה שכר. די לי המה שאני מקבל כאן, ברפואת העשיר. 
כשאסיים לטפל בו, אבוא אל החולה וארפהו. ועתה, 
אמרו אתם: האם רק יאמין לבואו של הרופא, או יחכה 

לביאתו?! בעיניים כלות יצפה, בכל רגע יחכה, ייחל שיבוא 
כבר! ולענייננו, התורה אינה מספרת רק שהגאולה תבוא. 
היא מספרת על הצרות שלפניה, כל קללות התוכחה, 
והגלות הנוראה, "ויתשם ה' מעל אדמתם באף ובחמה 
ובקצף גדול וישליכם אל ארץ אחרת כיום הזה" )דברים 
כט, כז(, "והיה כי יבואו עליך כל הדברים האלה, ושבתָּ עד 

ב(, ואז: "ושב ה' אלקיך את -ה' אלקיך" )דברים ל, א 
איך אפשר שלא לייחל, שלא לצפות   –שבותך ורחמך"  

לביאתו. ומי שיודע שהמשיח יבוא, אבל אינו מייחל לבואו 
בצפייה דרוכה, הרי זה מוכיח שאינו מודע לשפל המצב, 
לצרות הגדולות בגשמיות וביותר ברוחניות. ושמעתי אמר 
מרן המשגיח, שכאשר היה הרב מבריסק זצ"ל פה בבני 
ברק, הִ רבה לדבר ולתבוע על זה. שהחיוב הוא לחכות 
ולצפות לביאתו ממש. ותפילותינו על הגאולה "ראה נא 

ולירושלים עירך   –תקע בשופר גדול לחרותנו    –בעניינו  
את צמח דוד עבדך מהרה תצמיח",   –ברחמים תשוב  

צריכות לנבוע מאותה צפייה, ועליה נישאל במקום: 
 "ציפת לישועה" )שבת לא.(. 
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זצ"ל, מגדולי  חיים קמיל מובא מה שסיפר הגאון רבי ,'אמרי חיים' בספר
גאוני התורה בדורנו, שבתחילת דרכו של ה'סבא מנובהרדוק', מרן הגאון 

 .זצ"ל, היה בו רצון עז להקים ישיבות יוסף יוזל הורביץ רבי
היה 'חד בדרא' במידת הביטחון, עליה עמל ה'סבא מנובהרדוק'  כידוע,  

בכל כוחותיו כל ימי חייו. הוא קנה כרטיס הגרלה, והיה סמוך ובטוח 
שהיות וכוונתו היא להעמיד תורה לשם שמים, בודאי יזכה בסכום כסף 
גדול לצורך כך, ויוכל להקים ישיבות כאוות נפשו; אך לבסוף לא זכה 

 .בהגרלה
זצ"ל, להשיח  שמחה זיסל זיו  בצר לו, נסע ל'סבא מקלם', מרן הגאון רבי

את לבו ולספר על אכזבתו. הוא חשש שמא אין מדת הביטחון שלו שלמה. 
אולם כששמע ה'סבא מקלם' את דבריו, אמר לו משפט אחד: "רצון 

 "!הבורא יתברך הוא, שאת מקומות התורה יבנו במסירות נפש
הדברים הלהיבו את הסבא מנובהרדוק, ושינו את כל נקודת מבטו. מני אז, 
בעמל נפש ובכוחות עלאיים, זכה להעמיד כשבעים ישיבות בכל תפוצות 

 !הגולה, בלי שום אמצעים, אלא עם כח 'מסירות הנפש' בלבד

ל בזהירות בענייני ממונות שפעם שב ממסע “ זצ הסבא מקלם  מסופר על הדקדוק העצום של  
שערך לצורך גיסו כספים, ובעודו עורך דין וחשבון עם מנהל הכספים הניח על שלחנו חצי 
סיגריה. במענה לתמיהתו של מנהל הכספים השיב הסבא שהוא הצית את הסיגריה בעת ששב 
ממסע גיוס הכספים, וכשהגיע לביתו היה באמצע לעשן אותה, אך מאחר ומרגע זה הוא כבר 
אינו בגדר של 'גבאי צדקה', הוא לא ראה הצדקה לעשן את הסיגריה עד תומה, משום שהיא 

 .נקנתה מכספי הישיבה
בעיר, ושבה היו מונחים מוצרים פעם אחרת   הורה לסגור את חנות המכולת שפעלה 

ללא מוכר, כשכל לקוח שילם עבור המוצרים בהתאם למחיר, ומעולם לא חסרה שם פרוטה. 
שאלו את הסבא מדוע הורה לסגור את המכולת והשיב שבספירת הכספים שנכנסו לקופה 
נמצאו חמש פרוטות עודפות: "אם נשארו חמש פרוטות זה משום שאחד הלקוחות קנה מוצר 
בחמש פרוטות, והיה לו רק מטבע של עשר. משום שלא היתה לו אפשרות לקבל עודף, החליט 
להניח את המטבע הזה, והעדיף שהמכולת תהיה חייבת לו במקום שהוא יהיה חייב למכולת. 
הבעיה היא", המשיך הסבא מקלם להסביר, "שבפעם הבאה הוא עלול למצוא היתר לעצמו 
ולומר שכשם שהמכולת נשארה חייבת לו פעם אחת, לא יקרה כלום אם הוא יהיה חייב 

 "…למכולת בפעם אחרת, ומכאן ועד לביטול כל הסדר ומכשלה בענייני ממונות, קצרה הדרך

זצ"ל, כותב בכתביו כך: "העיקר צריך האדם להגדיל  שמחה זיסל זיו  הסבא מקלם, מרן הגאון רבי 
תשוקתו, כי כל הכוחות תלויים בתשוקתו. כי אם אין לאדם כח המושך אותו לעשות, אין לו כח גם 

ואכן, היה מוסר הגאון         ."ללכת ברגליו ובהכרח ימות ברעב, וכן הוא בחכמה ביתר שאת וביתר עוז
ירוחם  זצ"ל, משגיח ישיבת לומז'ה, כי שמע מרבו מרן הגאון הצדיק רבי  אבא גרוסברד  הצדיק רבי 
זצ"ל ממיר, תלמידו הגדול של הסבא מקלם, כי אם רוצים להגדיר את אחד מאבני היסוד  ליוואוויץ 

במשנת חינוכו של הסבא, ניתן בהחלט להצביע על נקודה זו, שהיה מזרז אודותיה תמיד, וחינך את 
תלמידיו לאורה; היא החובה הנחוצה להשיג את אהבת החכמה, "היא הרוח המניעה את כל האדם!", 

 .אמר

זצ"ל תמיד זהרו בשבת קודש מהוד קדושתה, הסבא מקלם פניו של 
רבי  כך סיפר הגאון רבי שלמה וולבה זצ"ל משמו של המשגיח הגאון

ממיר זצ"ל, שבת אחת, נבהלו תלמידיו לראות ירוחם ליבוביץ 
כי שרוי הוא בצער וזוהר השבת חשכו מפניו והנה הם כבימות 

 .החול
לאחר הבדלה, נאנח הסבא ואמר: 'אחד המשכילים )שהתפרסם 
בשנאתו לתורה ולומדיה( מת!, מי יוכל להתבונן ולהכיל צער 

 .'!הנשמה בבואה לעולם האמת ובעמדה בדין

 ל“במשנת רבי יחזקאל לוינשטיין זצ   

 ל“ינסקי זצ‘רבי חיים עוזר גרודז   

 דמויות הוד

 ‘ישמח לב מבקשי ה
לאור הביקוש הרב להפצת 

תורתו ומשנתו של מרן  
 ה“זללההסבא מנובהרדוק 

 

 הוקם בסייעתא דשמיא

 קו בית יוסף להבה
 ובו , ועדים, שיחות והרגשים

 ה“בדרכו של הסבא זללה
 פ ספרו מדרגת האדם“וע
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